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1. Først vil jeg gerne sige tak til udvalget for indbydelsen til dette samråd.
Samrådet er indkaldt med kort varsel, og vi har derfor endnu ikke kunnet
færdiggøre et talepapir til udvalget. Dette vil blive eftersendt.

2. Udvalget har stillet følgende spørgsmål, som jeg vil besvare under dette
samråd:

Udvalgets spørgsmål:

Spørgsmåll

Ændringsforslag nr. 10.

Hvad er baggrunden for ændringen i budgetbidraget?

Svar:

Til besvarelsen af spørgsmålet er der indhentet bidrag fra Departementet for
Uddannelse, Kultur og Kirke, som har oplyst, at ændringsforslaget er udarbejdet
på baggrund af forslag fira Elite Sport Greenland (ESG). Formålet med
ændringsforslaget er at skabe arbejdsro for landstrænerne til at koncentrere sig
om at give atleterne den bedst mulige traening fremfor at bmge tid på
administration og løbende ansøgninger om dækning af tabt arbejdsfortjeneste.
Det er ESGs holdning, at dette bidrager til at styrke de internationale landshold
og tilføre dem de bedst mulige kompetencer. Samtidig med at eliteudøvere stadig
kan få dækket deres tabte arbejdsfortjeneste.
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Spørgsmål 2

Ændringsforslag nr. 23.

Hvad er baggmnden for ændringen i budgetbidraget?

?. Til besvarelsen af spørgsmålet er der indhentet bidrag fra Departementet
for Boliger og Infrastruktur. Der er tale om en rent sproglig ændring uden
selvstændig bevillingsmæssig konsekvens. Departementet har med denne
ændring søgt at tydeliggøre konsekvenserne af indførelsen af det reviderede
takst- og betalingsregulativ i Mittarfeqarfiit. Dette forhold er allerede
bevillingsmæssigt indarbejdet i den trykte udgave af FFL20, men man har fra
departementets side ønsket sprogligt at tydeliggøre dette. Med afsnittet er det
derfor søgt tydeliggjort, at det nye takst- og betalingsregulativ i Mittarfeqarfiit
medfører forhøjede udgifter i Sundhedsvæsnet samt en forhøjelse af betalingen
for servicekontrakter med Air Greenland, men såvel Sundhedsvæsenet som Air
Greenland er kompenseret for dette.

Spørgsmål 3

Ændringsforslag nr. 25.

Udvalget ønsker en nærmere uddybning af det medsendte skema. Skemaet
sammenholdes med indholdet af projektspecifikationen og projektbeskrivelsen?

?. Til besvarelsen af spørgsmålet er der indhentet bidrag fra Departementet
for Boliger og Infrastmktur. Der er tale om en 50/50 tilskudsbevillingsordning,
hvor der indkaldes ønsker fra kommunerne hvert finansår. Indledningsvis kan
der gives tilskud til projektering af et anlæg på ældreområdet, i henhold til den 2-
delte bevillingsmodel. Herefter tages der stilling til hvorvidt det er muligt at yde
tilskud til selve udførelsen. Midler hertil rokeres i så fald fra projekt 996.44.O48
Pulje til nyanlæg og renovering. Til FFL2020 er der ikke modtaget ansøgninger
til udførelse, kun til projektering. Projektbeskrivelser til hvert projekt er taget fra
kornrnunernes projektbeskrivelser.

Spørgsmål 4

Ændringsforslag nr. 28.

Udvalget ønsker en nærmere uddybning af det medsendte skema. Skemaet
sammenholdes med indholdet af projektspecifikationen og projektbeskrivelsen?

Er der i den forbindelse sket ændringer i projektbeskrivelsen af 996.24. 1l 6?
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Svar:

Til besvarelsen af spørgsmålet er der indhentet bidrag fra Departementet for
Boliger og Infrastruktur, som har oplyst, at der ikke er sket ændringer i
projektbeskrivelsen af 996.24. 116. Projektbeskrivelsen er således uændret i th.t.
den, som er medtaget i den trykte udgave af Finanslovsforslaget for 2020.

Der er tale om at 20 mio. kr. i2021 og 2022 blev afsat på det forkerte projekt i
FFL2020, hvilket nu søges rettet ved nærværende ændringsforslag. Dermed
fremgår bevillingen nu på det korrekte projekt, med den korrekte tilknyttede
projektbeskrivelse.

Det er således alene tale om en mindre teknisk rettelse.

Spørgsmål 5

Ændringsforslag nr. 30.

Udvalget forstår, at der rokeres midler til projekt 060.31.033 i Nuuk og projekt
996.32. 134 diverse steder fra en række andre projekter.

Udvalget ønsker en nærmere uddybning af det medsendte skema. Skemaet
sarmnenholdes med indholdet af projektspecifikationen og projektbeskrivelsen?
Hemdover ønsker udvalget uddybning af de angivne ibrugtagningstidspunkter.

Svar:

Departementet for Boliger og Infrastruktur har oplyst, at skemaet viser ønsker til
afsatte bevillinger pr. projekt, hvor en nærmere beskrivelse af de bestemte
projekter fremgår af projektbeskrivelserne i henholdsvis det trykte
finanslovsforslag samt ændringsforslaget. Opmærksomheden henledes på, at
aendringsforslaget kun vis bevillingsændringer og omtaler ændringerne i de
konkrete projekter, og det er således nødvendigt at sammenholde
ændringsforslaget med selve det trykte finanslovsforslag for at få det fulde
billede.

Konkret rokeres der med dette ændringsforslag midler fra en række
anlægsprojekter, som forventes afsluttet med mindreforbrug eller hvor det inden
for projektet på anden vis har været muligt at nedbringe bevillingsbehovet, f.eks.
grundet gunstige tilbud på håndværksarbejderne. Disse frigjorte midler søges
rokeret til henholdsvis projektet vedrørende nedrivning af blok li Nuuk, samt til
projektet vedrørende byggeri af boliger på diverse steder. Ved sidstnævnte
forstås, at bevillingen kan benyttes til projektering og udførelse af boligbyggeri
over hele landet, men at de endnu ikke er knyttet op på et konkret anlægsprojekt.
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Ibrugtagningsdatoer er angivet i henhold til den tidsplan der måtte være forudsat
for udførelse af projektet på nuværende tidspunkt. I de tilfaelde der er tale om et
løbende projekt - dvs. hvor opgaver udbydes løbende og er af mindre størrelse -
søges ibrugtagningsdatoen fjernet, idet det ikke er tale om korrekt
afslutningsdato. Det er herved ønsket, at projektbeskrivelsen bliver mere
retvisende.

Spørgsmål 6

Ændringsforslag nr. 43.

Hvad indebærer ændringen i bevillingen?

Udvalget ønsker en nærmere uddybning af sammenhængen mellem ÆF 41-44.

Svar:

Konkret foreslås de allerede afsatte midler til varetagelse af aftaler om
havnemyndighed rokeret til en ny selvstændig hovedkonto72.22.Ol, hvilket er
forrnålet med ændringsforslag nr. 44. Samtidig rykkes med ændringsforslag 41
midlerne til en medarbejder fra hovedkonto 72.20.02 til hovedkonto 72.20.07.

Departementet for Boliger og Infrastmktur har oplyst, at dette har til formål at
skabe yderligere gennemsigtighed i forhold til benyttelse af de bevillinger, der er
afsat.

Samlet er der tale om rokering af midler i forbindelse med rokering af opgaver
internt i depar?ementet for Boliger og Infrastruktur. Departementet forventet
herved bedre at kunne varetage bl.a. anlægsopgaver på havneområdet fra 2020.

Spørgsmål 7

Ændringsforslag nr. 45.

Hvad indebærer ændringen i bevillingen?

Svar:

Til besvarelsen af spørgsmålet er der indhentet bidrag fra Departementet for
Boliger og Infrastruktur, som har oplyst, at ændringen udtrykker forventning til
forøgede udgifter pga. tomgangsleje i Selvstyrets boligmasse. Der er flere
bygninger der pga. boligoverskud og i nogen tilfælde dårlig tilstand, som står
delvist tomme, hvorfor der fortsat skal afholdes udgifter for de tornrne lejemål -
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indtil hele bygningen kan rømmes helt. Departementet har ivaerksat tiltag
sammen med INI A/S for at nedbringe disse udgifter.

Spørgsmål 8

Ændringsforslag nr. 49+50.

Hvornår forventer at det efterhånden længerevarende ERP projekt kan
færdiggøres7

Svar:

Det er Naalakkersuisuts forventning, at ERP projektet vil være afsluttet ultimo
2020, som angivet i ændringsforslag nr. 50.

Kontrakten med ERP leverandøren blev underskrevet medio 2016 og efter en
afklaringsfase blev implementeringsaktiviteterne igangsat i Kommuneqarfik
Sermersooq medio 2017 og kommunen gik i fuld drift januar 2018. Senest har
Selvstyret ibrugtaget ERP og 1. november 2019 går Qeqqata Kommunia i drift.
De resterende 3 kommuner og Skattestyrelsen bliver fortløbende implementeret i
løbet af 2020, hvorfor det samlede ERP projekt forventes afsluttet ultimo 2020.
Der vil dog forrnentlig kunne blive behov for udvikling og tilpasning af
specialmoduler til systemet også i de kommende år, ligesom der vil være behov
for bl.a. undervisning og opfølgning også i de kommende år.

Spørgsmål9

Hvilke forventninger har Naalakkersuisut til finansiering af nærværende
ændringsforslag?

Svar:

Det er fortsat Naalakkersuisuts klare målsætning, at FL2020 vedtages med
balance mellem indtægter og udgifter. Vedtages Naalakkersuisuts fremsatte
ændringsforslag til 2. behandlingen er der et underskud på 70,6 mio. kr. for hele
finanslovsperioden 2020-2023. Dette svarer i gennemsnit til et underskud på
omkring 17,5 mio. kr. årligt. Det vurderes derfor realistisk at opnå den
nødvendige budgetbalance til3. behandlingen. På nuværende tidspunkt har
Naalakkersuisut ikke en fuldt ud klar forventning om hvordan det skal opnås,
idet de politiske forhandlinger om finansloven med de politiske partier endnu
ikke er afsluttet. Dette vil kunne påvirke såvel indtægter som udgifter.
Skattestyrelsen er herudover ved at gennemgå de løbende afregninger af skatter
og afgifter med henblik på en mulig opjustering af provenuet på baggrund af den
fortsat gode konjunktumdvikling. Desuden afventes årets rejerådgivning, som vil
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kunne have betydning for reje TAC'en for 2020. Ift. de lovbundne udgifter
forventes der på nuværende tidspunkt en mindre budgetforbedring på under 3
mio. kr. årligt, som vil blive indarbejdet som ændringsforslag ved 3.
behandlingen.

Spørgsmål 10

Hvilke muligheder ser Naalakkersuisut i en udskillelse af midlerne til
ophugningsstøtte i en særskilt hovedkonto?

Svar:

Til besvarelsen af spørgsmålet er der indhentet bidrag fra Departementet for
Fiskeri, Fangst og Landbrug. Det er Naalakkersuisuts opfattelse, at den
nuværende fleksible ordning er hensigtsmæssig, da midlerne anvendes på
baggmnd af løbende ansøgninger, og denne fleksibilitet er således med til at
sikre en hensigtsmæssig udnyttelse af de afsatte midler på hovedkonto 50.06.50
Fiskeriudviklingspulje. Naalakkersuisut ser derfor ikke nogen særlige fordele
ved en udskillelse af midlerne.

Spørgsmål 1l

Anser Naalakkersuisut, at der til stadighed er behov for tekstanrnærkning nr. 2 til
hovedkonto 64. l 6.04'? Hvilke fordele er der ved dette?

?. Til besvarelsen af spørgsmålet er der indhentet bidrag fra Departementet
for Erhverv, Energi og Forskning. Tekstamnærkningen bemyndiger
Naalakkersuisut til at overføre et mer- eller mindreforbmg på hovedkontoen til
de efterfølgende finansår, hvilket i høj grad er vigtigt for at sikre en optimal
udnyttelse af bevillingen i forbindelse med gennemførsel af eksempelvis
højkvalitets geovidenskabelige undersøgelser med det formål at øge forståelsen
af olieressourcerne. Sådanne undersøgelser følger ikke nødvendigvis
kalenderåret, og kan eksempelvis være vejrafhængige, hvorfor det kan være
nødvendigt at forskyde projekter imellem finansår.

Forståelsen af olieressourcerne er et centralt element i markedsføringen af de
grønlandske olieressourcer, og dermed opnåelse af Naalakkersuisuts målsætning
om at arbejde for at udvikle kulbrinteområdet til at være et bærende erhverv,
samt at kulbrinteområdet skal bidrage positivt til den økonomiske udvikling og
til skabelse af nye arbejdspladser i Grønland.
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Andre spørgsmål:

Spørgsmål 12

Naalakkersuisut anmodes om at kommentere vedlagte skrivelse fra Qeqqata
Kommunia med særligt vægt på mulige finanslovsmæssige konsekvenser?

Svar:

Det skal for god ordens skyld understreges, at Naalakkersuisut ikke har haft
lejlighed til i fællesskab at drøfte skrivelsen fra Qeqqata. Ligeledes har der ikke
været tid til at indhente kommentarer fra Naalakkersuisoq for Boliger og
Infrastruktur i sagen.

Generelt kan dog oplyses, at Naalakkersuisut og Qeqqata Kommunia gem'iem en
årrække har samarbejdet om udviklingen og afklaringen af de i brevet fra
Qeqqata Kommunia nævnte infrastmkturprojekter. Status herpå er i henhold til
finanslovsaftalen for 2019, at der aktuelt pågår lønsomhedsanalyser af
projekterne. Disse studier udgør forudsætningen for eventuel projektering.
Analysearbejderne forventes at foreligge i løbet af 1. kvartal 2020. På baggrund
heraf vil der efterfølgende skulle tages stilling til projekterne enkeltvis, herunder
hvorvidt og hvordan der kan indledes en egentlig projektering.

Midlerne til lønsomhedsstudier afholdes inden for den nuværende rarmne, og har
således ingen konsekvenser for Finanslov 2020. Eventuelle projekteringsmidler,
som måtte blive besluttet afsat på baggrund af de gennemførte
lønsomhedsstudier vil, ligesom eventuelle anlægsmidler som følge heraf, skulle
prioriteres på kommende års finanslove.

De finanslovsmæssige konsekvenser i de i brev fra Qeqqata Kommunia
opstillede konkrete forslag er således ikke for nuværende aktuelle, idet resultatet
af lønsornhedsstudierne endnu ikke er tilvejebragt. Såfremt yderligere bevilling
til projektering samt anlægsmidler i20l9 skal afsættes, vil dette skulle ske ved
tilsvarende reduktioner på andre områder / bevillinger.

Jeg håber, at Udvalget hermed har fået svar på sine spørgsmål.

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga
Med venlig hilsen

Vittus Qujaukitsoq
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